
 

 

Voorzitter, 

De menselijke maat! 

Het gaat onze stad Zwolle en de meeste van onze inwoners voor de wind, daar is het CDA blij mee. 
Veel mensen kiezen voor Zwolle om er te wonen, te werken of te recreëren. Het is aan ons om te 
zorgen dat de bestaande voorzieningen op peil blijven en waar mogelijk verbeteren. Het CDA kijkt 
daarbij verder dan volgend jaar en verder dan alleen naar grote projecten. We willen dat 
Zwollenaren trots zijn op hun stad en dat de leefbaarheid van de stad goed is en blijft.  

 

Begroting 2019 

Het college kiest ervoor om vooral te investeren in grote projecten, als CDA zijn we van mening dat 
het huidige financiële perspectief weinig ruimte laat en zeker in de toekomst onder druk komt te 
staan door o.a. teruglopende grondopbrengsten en exploitatiemogelijkheden. Dit college kiest 
ervoor om een structureel tekort af te dekken met incidentele middelen, maar door de keus voor 
grote projecten komen alledaagse investeringen zoals wegonderhoud steeds meer onder druk te 
staan. De kleinere maat, misschien wel die menselijke maat, komt hierdoor wellicht meer in het 
gedrang. 

We zien in de begroting dat het college vooral wil gaan investeren in grote projecten als spoorzone, 
binnenstad en de energietransitie; samen goed voor meer dan 80 miljoen. Grote bedragen maar 
onzekere factoren zoals het sociale domein, goed voor meer dan de helft van de uitgaven, leggen een 
forse druk op de huidige financiële middelen en toekomstige mogelijkheden. De Berap laat opnieuw 
zien hoe onzeker in en uitgaven binnen het sociale domein zijn en wat kan dit betekenen voor de 
enorme projecten als bijvoorbeeld de Spoorzone? Leggen we ons als stad niet teveel verplichtingen 
op die in de nabije toekomst zeer kunnen gaan doen? 

We zijn blij dat het college ervoor kiest de belastingen in gelijke lijn met de inflatie blijven, waarbij 
verantwoord financieel beleid noodzakelijk is. Kan het college aangeven hoe zij op termijn Zwolle 
structureel financieel gezond wil houden? 

 

CDA denkt in mogelijkheden 

Een aantal weken geleden was ik met collega Elfers in Straatsburg. Een bevlogen EVP fractielid Annie 
Schreijer – Pierik, ons Overijsselse lid van het Europees parlement, ontving ons. Na een toelichting op 
haar niet aflatende inzet voor onder andere volksgezondheid, landbouw en visserij volgde een 
nadrukkelijke uitnodiging aan de stad en de regio Zwolle om meer gebruik te maken van de financiële 
mogelijkheden die Europa biedt. Is het college het met het CDA eens dat er mogelijkheden zijn in 
Europa?    En zou het college extra inzet willen plegen (samen met de provincie Overijssel) om deze 
gelden naar Zwolle en de regio toe te trekken?  

 

Meetbare doelen en resultaten 



Het college krijgt van de gemeenteraad geld om haar beleidsdoelen voor Zwolle te realiseren. De 
meeste doelen staan in de teksten genoemd. Gelukkig heeft het college veel ambitie waaronder die 
op de woningbouw. Daarin neem ik u graag mee. Het college wil 600 woningen per jaar bouwen met 
een versnelling van 400 de eerste jaren, dat zijn 2800 woningen. Gelukkig geeft het college – in de 
beantwoording van de technische vragen - aan dat in de periode 2019 – 2022 maar liefst 4451 
woningen in de planning zitten. Dat zijn - wanneer het college zich aan de afspraak van 30% 
goedkoop (waarvan 20% sociale huur)/40% middelduur /30% duur regel houd - mooi 890 sociale 
huurwoningen, maar hoeveel goedkope koopwoningen wil dit college bouwen om de doorstroom 
te bevorderen uit sociale huur naar een betaalbare koopwoning voor hardwerkende Zwollenaren 
en starters op de Zwolse woningmarkt?  

 

Klimaatadaptatie voor ons allemaal 

Zwolle staat er goed voor. Als compacte stad zetten we de komende jaren vooral in op inbreiding 
(naast uitbreiding in Stadshagen). Zoals afgelopen zomer de hitte echt bleef hangen op diverse 
plaatsen in de stad, zal het de komende decennia ook zijn. Dat betekent dat we innovatief moeten 
werken aan hittestress, soms door grasvelden aan te leggen, dan weer door gevel- of daktuinen. 
Daarnaast kan het met steeds grotere buien regenen. We moeten dan in korte tijd grote 
hoeveelheden water kunnen afvoeren, daarvoor is ruimte nodig. Soms kan dat een grasveld zijn, 
soms wellicht een ondergronds basin, dan weer een uitgebreide riolering. In de zuidelijke landen 
leven mensen veel meer op straat dan in Nederland of Zwolle, bij stijging van de temperatuur zal er 
steeds meer behoefte ontstaan naar sociale ontmoetingsplekken in het groen en onder de bomen. 
Een stads of buurthart van de wijk. Als CDA dienen we een motie in om aandacht te vragen voor 
klimaatadaptatie middels een “ladder voor een duurzame stad” 

 

Zorgen voor nu en later – samen delen en leven 

Met grote inspanning heeft Zwolle de transitie van het sociaal domein uitgevoerd. Zwollenaren 
waren daarbij veerkrachtig en hebben passende noodzakelijke zorg ontvangen. Veel mantelzorgers 
en andere vrijwilligers hebben zich met hart en ziel ingezet voor mensen die dat nodig hebben. Door 
de grote overschrijding van de begroting is een financieel herstelplan nodig, waarbij voor het CDA 
meer accent mag komen op preventie en vroeg signalering. Het is voor het CDA dan ook 
onbegrijpelijk dat het huisbezoekproject in de Aalanden eind volgend jaar afloopt en dat ongewis is 
of dit daarna wordt doorgezet en / of over de gehele stad uitgerold.  

Grote groepen vrijwilligers strijden actief tegen armoede en vereenzaming. Met ondersteuning van 
bijvoorbeeld Schuldhulpmaatje zorgen we dat mensen die strijden tegen echte armoede niet 
vereenzamen, maar echt weer mee kunnen doen. We denken in het bijzonder aan ouderen die al 10 
jaar lang geen indexatie van hun pensioen hebben gehad.  

Bij het CDA is teleurstelling als het gaat om aandacht voor elkaar, zeker in de week van de 
mantelzorg. Vanuit de mantelzorgmonitor weten we dat de groep mantelzorgers steeds groter 
wordt. Enerzijds is dat prachtig, steeds meer mensen zetten zich belangeloos in voor de naaste die 
dat nodig heeft. Anderzijds ligt overbelasting bij deze gepassioneerde groep op de loer. Om te 
voorkomen dat overbelasting optreed, is het belangrijk om op tijd een alternatief in de buurt te 
hebben voor het te laat is en de mantelzorger uitvalt. Voor Zwolle is een Respijthuis ons inziens 
noodzaak. Het CDA weet dat een flink aantal Zwollenaren graag mee wil denken, wat een prachtige 



mogelijkheid is om in het kader van participatie te streven naar de realisatie van een respijthuis. Het 
CDA dient hierover een motie in.  

 

Oud en jong verbindend 

Zwolle is een prachtige stad om op te groeien, in gesprekken met kinderen, ouders en grootouders 
horen we steeds weer hoe goed we het hebben. Daar stelt de gemeente ook veel voor in het werk, 
fantastisch. We zien ook dat jongeren zich niet altijd bewust zijn van de waarde die zij kunnen 
toevoegen aan de stad en daarmee aan de maatschappij. Het is belangrijk dat ze erkenning krijgen 
voor deze waarde. Daarom wil het CDA  jongeren oproepen mee te doen aan projecten in het kader 
van maatschappelijke diensttijd. Wellicht om ouderen te bezoeken in een maatjesproject of om mee 
te helpen met het meer toegankelijk maken van voorzieningen. Hoe mooi zou het zijn dat de oudere 
en jongere generaties met elkaar op pad gaan en van elkaar leren, gelijkwaardig. Het CDA heeft 
hiervoor een motie voorbereid.  

 

De menselijke maat 

In onze huidige tijd denken we bij het woord klimaat vaak aan milieu, aan duurzaamheid en aan 
energietransitie. Maar klimaat heeft ook te maken met mensen. Mensen die met elkaar leven in 
Zwolle, in wijken, in straten. Soms zijn er maar kleine aanpassingen nodig om het leefklimaat te 
verbeteren.  

Inwoners en organisaties moeten vertrouwen hebben in een overheid die afspraken en toezeggingen 
nakomt. Als voorbeeld noemen we de ontwikkelingen in Wijthmen, komt dat dorpsplan er nu wel of 
niet. De begroting zegt daarover: “Reeds geruime tijd werkt de gemeente Zwolle met een 
ontwikkelaar aan de uitwerking van de eerste fase Dorpsplan Wijthmen. De uitwerking heeft geleid 
tot een haalbaar plan. De condities om op basis hiervan tot een anterieure overeenkomst te komen 
zijn bestuurlijk goedgekeurd. De verwachting is dat deze overeenkomst in het 4e kwartaal van 2018 
zal worden getekend.” Over 7 weken is dit jaar voorbij, weer een jaar zonder duidelijkheid?  

Ook zetten we als CDA vraagtekens bij het onderhoud van straten en wegen, zoals kuilen in de weg 
en defecte lantaarnpalen. Zoals de fietsersbond afgelopen maandag al duidelijk maakte is daarvoor 
extra geld nodig. Ook de zo gewenste opknapbeurt van de Diezebrink wordt niet meer genoemd. Wij 
zullen hier een motie voor indienen. Juist de directe leefomgeving van inwoners in wijken, buurten 
en stadsdelen verdient blijvende aandacht en niet alleen de grote ambities van groei.  

 

75 jaar vrijheid Zwolle 

Voorzitter, we debatteren vandaag in alle vrijheid over onze stad, een stad die we koesteren, net 
zoals we onze vrijheid koesteren. Op 14 april 1945 werd Zwolle bevrijd, volgend jaar precies 75 jaar 
geleden. Voor het CDA voldoende reden om het college per motie op te roepen om het besef van 
vrede en veiligheid aandacht te geven in samenwerking met provincie Overijssel, het Nationaal 
Comité 4 en 5 mei, de Veteranenstichting en de Stichting Coördinatie 75 jaar vrijheid. Juist om 
mensen die gestreden hebben voor onze vrijheid en de vrijheid van anderen in de wereld te eren en 
met elkaar stil te staan bij het besef dat vrijheid zo gewoon lijkt en het zeker niet is.  

 



Voorzitter, ik rond af.  

Het CDA is trots op Zwolle, trots op de groei van de stad en vraagt aandacht voor de leefbaarheid in 
de wijken en ons prachtige buitengebied. Dit alles met de menselijke maat waarin sterke 
Zwollenaren en kwetsbare Zwollenaren elkaar gelijkwaardig helpen! 


